
“La cuenta  
general del 

Ayuntamiento 
fue aprobada en 
el pleno sin nin-
gún voto en con-
tra. Las cuentas 
de este Ayun-

tamiento están 
muy claras y han 
mejorado en los 
últimos años y 

no lo digo yo, lo 
dice el Tribunal 
de Cuentas del 

Gobierno de  
España”

“Picanya es mejor y,  
por supuesto, mejorable”
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Con el fin de año y pa-
rece muy necesario 

echar la vista atrás y evaluar la 
evolución de nuestro municipio 
en estos doce meses. Hablamos 
con Josep Almenar, Alcalde de 
Picanya.
P. ¿Cual sería una primera valora-
ción de este 2014 para Picanya?
R. Lo más importante que he-
mos de decir es que, pese a 
todo, hemos podido seguir 
caminando en la línea que pi-
canyeros y picanyeras elegimos 
hace bastantes años. Hemos 
podido seguir avanzando para 
poder hacer realidad nuestro 
proyecto de un pueblo a la me-
dida de las personas, un pueblo 
que apueste por los servicios 
públicos, por la cultura, el de-
porte, la formación, la conviven-
cia y el desarrollo sostenible. 
Un camino que nos ha hecho 
ser un pueblo mejor y del que 
podemos sentirnos orgullosos 
y orgullosas, una referencia. Un 
camino que hemos de seguir 
recorriendo porque Picanya es 
mejor y eso no lo discute nadie, 
pero también estoy convencido 
de que es un pueblo mejorable 
y con esa idea hemos trabajado 
todo este año. Codo a codo con 
vecinos y vecinas, escuchando 
sus ideas y propuestas.
P. No parece fácil seguir mejo-
rando en los tiempos actuales 
en los que “lo público” está tan 
desacreditado.
R. Es cierto. Sobre los ayunta-
mientos sigue colgando la “es-

pada de Damocles” de la Ley de 
racionalidad y sostenibilidad de 
la Administración Local” apro-
bada por el ejecutivo de Ma-
riano Rajoy y, por fortuna, aún 
no desarrollada. Su aplicación 
dejará sin competencias y, por 
tanto, sin recursos, a los ayunta-
mientos medianos y pequeños. 
Bajo la falsa excusa del ahorro 
lo que se hace es desmontar los 
servicios de proximidad que en 
materia de servicios sociales, 
educación, formación, cultura, 
deporte... ofrecen ayuntamien-
tos como el nuestro.
P. Pero parece que el nivel de 
deuda de los ayuntamientos obli-
ga a reducir servicios. ¿No es así?
R. No. No es cierto. Es lo que se 
quiere hacer ver pero la reali-
dad es bien distinta. Picanya ha 
mantenido en los últimos años 
los servicios en materias como 
educación, personas mayores, 
formación para jóvenes, man-
tenimiento de espacios públi-
cos... y gracias a un estricto plan 
de saneamiento la realidad es 
que la deuda municipal se ha 
reducido de forma sustancial. 
De hecho, la cuenta general del 
Ayuntamiento fue aprobada en 
el Pleno municipal sin ningún 
voto en contra. Las cuentas de 
este consistorio están muy cla-
ras y han mejorado en los úl-
timos años y no lo digo yo, lo 
dice el Tribunal de Cuentas del 
Gobierno de España. Desfortu-
nadamente ni la administración 
autonómica, ni la central, pue-

den decir lo mismo y además, 
en un elevadísimo porcentaje 
la deuda de los Ayuntamiento 
corresponde a los más grandes 
(Madrid, Barcelona, Valencia...) 
aquellos que, curiosamente, se 
ven menos afectados por esta 
ley y conservan su capacidad 
de embarcarse en fastos o me-
gaproyectos ruinosos. En ayun-
tamientos como el nuestro los 
servicios desaparecerían si se 
aplicara la ley de racionalidad 
de la administración local. 

Josep Almenar, Alcalde de Picanya, analiza la evolución 
de nuestro pueblo en estos últimos 12 meses
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“Tenim projectes i  
ganes de continuar  
posant-los al servei  
de veïns i veïnes ” 

P. Falten ja pocs mesos per al final de la legislatura. Què projec-
tes s’han de finalitzar en este principi de 2015?

R. Picanya, como tot poble, és un projecte a llarg termini. Mai 
acabat. Des de l’equip de govern no hem pensat mai en 
terminis ni legislatures. Picanya és un poble amb un pro-
jecte molt clar i en eixa línia treballem cada dia. En estos 
primers mesos de 2015 volem tancar les intervencions a 
l’Av. Sta. Maria del Puig i Colon però este projecte de trans-
formació de carrers no és un projecte tancat, volem con-
tinuar treballant estes mateixes solucions en altres ca-
rrers i places. Haurem de trobar fonts de finançament i la 
col·laboració d’altres instituticions però tenim projectes i mol-
tes ganes de continuar posant-los al servei de veïns i veïnes.  
També hem de finalitzar unes intervencions que, sense ser 
massa espectaculars, sí pensem que són ben important. Em 
referisc a les intervencions que estem fent a la porta dels cen-
tres educatius, tant públics com privats, crec que aportaran 
comoditat i, per damunt de tot, seguretat als menuts i menu-
des (i les seues famílies) a l’hora d’entrar i eixir d’escola.

P. Sap que la proximitat de les eleccions municipals suposarà que 
tota acció municipal siga criticada com a “electoralista”

R. Evidentment les eleccions estan ahí i tot el que fem en es-
tos mesos es criticarà per determinats sectors com accions 
“electoralistes”, la veritat és que nosaltres hem mantingut el 
mateix ritme de treball i activitat des de fa molts anys inde-
pendentment del calendari electoral i així anem a continuar 
fent-lo. Qualsevol que faça una mirada a estos darrers qua-
tre anys pot veure que el treballa ha estat continu i perma-
nent. Encara que així ho voldria més d’un, no podem deixar 
de treballar ara. Estem orgullosos del treball fet però no po-
dem estar safisfets. Mai ho estarem. Hem de treballar dia a 
dia i tots els dies.

P. El projecte de renovació de 
l’enllumenament públic serà 
un dels que es completaran 
en estos primers mesos del 
nou any?

R. Així ho volem. La renovació 
de l’enllumenament públic  
que anem a completar en 
este inici de 2015 unix tres lí-
nies de treball molt clares en 
este Ajuntament: primer i fo-
namental, millorar la qualitat 
de vida de veïns i veïnes amb 
una millor il·luminació dels 
carrers, per altra part acon-
seguim un important estalvi 
econòmic i, finalment, avan-
cem en el camí d’un poble 
més sostenible des del punt 
de vista mediambiental. A 
més, també hem aconseguit 
millorar el servei d’atenció a incidències amb un teléfon que 
respondrà 24 hores al dia i tots els dies de l’any i amb una 
resposta quasi inmediata en casos d’avaries que afecten 
greument al veïnat. És un projecte que també han acomés 

(pasa a la pág. 4)(pasa a la pág. 4)

“El tancament  
unilateral, per part 
de la Generalitat, 
del pla de rehabi-
litació del centre 
històric ens obliga 
a replantejar-nos, 
per complet, el 
projecte de refor-
ma de la Plaça del 
País Valencià”
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Viatge a la neu per a escolars

Nou servei de préstec de 
vídeo-jocs a la Biblioteca

Cicle passeig per 
l’Horta

Xerrada sobre prevenció de consum de 
drogues. Programa Comenius

7a Fira del Xicotet Comerç Miniolimpiades de la 32a Setmana Esportiva

Maig literrari: Juan José Millás  
premi Picanya Llig 2014

Celebració dels 20 anys  
de Rastro Solidari

Nou pas per a vianants a la 
zona de la piscina coberta

Obres d’enjardinament del grup de 
vivendes adaptadades per a majors

Programa de contacontes  
a la Biblioteca

Celebració de les Falles 2013
Posada en marxa del servei 

d’assessorament gratuït a emprenedors
2a PicaARTS! Mostra de  

teatre de carrer

3r Duatló Vila de Picanya

Campanya de promoció del 
Xicotet Comerç local

Renovació luminàries  
a la Pl. Major

Ampliació horari d’estudis a la 
Biblioteca durant el mes de gener

GENER

FEBRER

MARÇ

ABRIL

MAIG

JUNY
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Millores al Parc Europa Primeres collites als Horts Socials

4a PicaNYAM! Ruta de la tapa per Picanya

Nova programació de teatre 
amb motiu del 25é aniversari 

del Centre Cultural

Activitat de prevenció de violència de  
gènere entre adolescents i joves

Renovació integral aparcament poliesportiu

Obres de millora al carrer Colón

Renovació enllunat públic 1a “MiniQiM”

Obres de millora Av. 
Sta. Maria del Puig

Formació en noves tecnologies  
per a majors de 50 anys Treballs de poda i jardineria

Renovació dels vestidors  
del Poliesportiu

Nous programes de contractació  
de persones aturades

Festes Majors 2013Programa de pràctiques  
professionals per a estudiants

Inauguració nou local d’assaig 
per a la Unió Musical de Picanya

Millores a les piscines  
del Poliesportiu

2014, un any de la vida  
d’un poble, ben actiu

JULIOL

SETEMBRE

OCTUBRE

NOVEMBRE

DESEMBRE
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(viene de pág. 1)

Edita:

molts ajuntaments de les nostres rodalies i que ve deter-
minat per la millora de les condicions tècniques de les lu-
minàries de baix consum.

P. Com queda el projecte de rehabilitació del centre històric i de 
la Plaça del País Valencià?

R. Malauradament la Generalitat Valenciana va tancar unila-
teralment el pla per a la rehabilitació del centre històric al 
2011 quan va deixar d’admetre expedients. Això ha suposat 
un greu perjudici per als residents de la zona, fins a 300 habi-
tatges, i suposa també que siga impossible acometre les ac-
cions previstes en matèria d’espais comuns. Esta situació ens 
obliga a replantejar-nos 
completament les possi-
bilitats d’actuació sobre 
la Plaça del País Valencià. 
Una actuació a la que no 
renunciem de cap mane-
ra donada la importància 
d’este espai públic i per a 
la que continuem exigint 
la col·laboració de les ad-
ministracions implicades 
per llei.

P. També hi haurà novetats 
en la recollida de residus 
sòlids urbans.

R. Efectivament, la reno-
vació de l’acord amb 
l’empresa de recollida 
ens ha permés aconse-
guir una sèrie de millo-
res importants. Per una 
part es renovarà el parc 
de contenidors amb uns 
nous models i d’altra banda recuperarem la recollida de resi-
dus en diumenges i festius ara que les condicions econòmi-
ques així ho permeten. Altra millora serà la posada en marxa 
d’un telèfon d’atenció inmediata d’incidències relaciones 
amb els contenidors de residus sòlids urbans que permetrà 

al veïnat informar 
d’una forma di-
recta sobre qual-
sevol deficiència: 

contenidors plens, 
trencats, moguts... 
Pensem que la mi-
llora serà molt signi-
ficativa.

P. Quines altres iniciatives veurem 
en este proper a any?

R. Torne a la primera resposta. Al nostre 
poble tenim una línia de treball i hem de 

seguir-la. Hem de seguir escoltant a veïns i veïnes, conèixer 
la seua realitat. Tot i els anys que duc d’alcalde, encara con-
tinue, com he fet sempre, atenent a cada veí o veïna que vol 
parlar amb mi i plantejar-me qualsevol problema. Cada di-
mecres de vesprada, i fins i tot cada dia, el meu despatx està 
obert. Com ho està el meu perfil de facebook o com ho estic 
jo mateix quan passege pel poble o vaig a qualsevol acte. Es-
tic en contacte permanent amb les persones de Picanya i he 
de dir que, malauradament i, per molt que se’ns vullga “ven-
dre” la ficció de que estem eixint de la crisis, la realitat que 
visc dia a dia és que les persones, les famílies, encara estan 
patint situacions més que complicades. L’atur continua sent 
un problema més que greu, especialment entre els joves. 
És evident que des d’un ajuntament no es pot canviar esta 
situació, no és a l’administració local a la que correponen les 
polítiques actives de creació d’ocupació però tampoc no po-
dem quedar-se de braços creuats (tot i que, és això el que 
ens mana la nova “Ley de racionalidad de la Administración 
Local”), no. Des de l’Ajuntament de Picanya hem de continuar 
treballant en projectes de suport a la creació d’ocupació i, en 
la mesura possible, fins i tot, de contractació directa de perso-
nes aturades sempre per mitjà del SERVEF. Hem de continuar 
prestant tot el nostre suport a les persones aturades amb for-
mació i assessorament permanent així com espentar projec-
tes emprenedors i d’autocupació. De la mateixa manera hem 
de continuar donant suport a l’activitat econòmica ja existent 
al nostre poble: les empreses, el xicotet comerç, els autò-
noms... Millorar les oportunitats de trobar treball per a les 
persones  aturades ha de continuar sent una prioritat. Malau-
radament mentre no canvien les accions del govern central 
en matèria d’inversió, de polítiques actives d’ocupació, la si-
tuació, per a la majoria de les persones, no millorarà.

“El nou acord  
amb l’empresa de 
recollida de  
residus i l’actual 
situació econòmica 
de l’Ajuntament ha 
permés recuperar 
l’arreplegada de 
residus en diumen-
ges i festius i la 
renovació de  
contenidors”
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P. ¿Y se acabará aplicando esta 
ley del gobierno central?
R. Entiendo que cuando un go-
bierno aprueba una ley es para 
aplicarla y me temo que la úni-
ca forma de evitar la aplicación 
de esta ley es un cambio de go-
bierno. Esta ley puede devolver 
a los ayuntamientos a los años 
60 con competencias reducidas 
a la limpieza de calles y poco 
más. No es la idea de Ayunta-
miento que defendemos en 
Picanya. El Ayuntamiento es la 
administración más cercana a 
la ciudadanía y a la primera que 
se acude en busca de solucio-
nes. Los ayuntamientos son el 
principal motor de transforma-
ción de un municipio porque 
desarrollan proyectos que in-
ciden de forma directa sobre la 
vida de vecinos y vecinas. 
P. ¿Tenemos ejemplos en este 
2014 que ahora finaliza?
R. Ahora mismo tenemos en 
marcha dos significativas inter-
venciones en dos calles muy 
importantes de nuestro pue-
blo. Sobre la calle Colón y la 
Avenida Sta. María del Puig se 
está trabajando para mejorar 
aceras, accesibildad, eliminar 
barreras arquitectónicas, prio-
rizar el uso a pie de las calles... 
son transformaciones que me-
joran la vida de los ciudadanos. 
Como también lo han sido el 
nuevo paso de viandantes al 
inicio del paseo de la Primavera 
(construido respondiendo a las 
solicitudes ciudadanas), como 
lo es el nuevo local de ensayo 
de la Unión Musical que se inu-
guró este año, las mejoras en el 
grupo de viviendas para mayo-
res, las mejoras en los vestua-
rios y piscinas del polideportivo 
y tantas otras mejoras de me-
nor calado pero que suponen 
mejoras en el día a día de cien-
tos de vecinos y vecinas.
P. ¿Y más allá de las obras?
R. El desempleo, especialmente 
entre los jóvenes y, pese a lo que 
se nos quiera hacer creer, sigue 
manteniéndose en unos índices 
totalmente inaceptables y conti-
núa siendo el principal problema 
en nuestra sociedad. Es necesario 
un cambio de política económica 
y de empleo. Esto no depende 

de los ayuntamientos pero aún 
así, hemos de hacer lo que esté 
en nuestras manos. Desde el 
Ayuntamiento de Picanya hemos 
puesto en marcha medidas de 
apoyo a la contratación por parte 
de las empresas locales e incluso, 
contrataciones directas por parte 
del Ayuntamiento. El plan de em-
pleo conjunto desarrollado con 
la Diputación y la Conselleria de 
Ocupación de la Generalitat Va-
lenciana y el plan local “Ocupa’t” 
son buenos ejemplos.  También 
se ha mantenido el esfuerzo en 

materia de formación. La Escuela 
Permamente de Adultos ha con-
tinuado creciendo en número de 
alumnos, en su gran mayoría jó-
venes que buscan allí, y también 
en otros programas municipales 
como los desarrollados en el CDL 
Alqueria de Moret, mejorar su 
currículum y, por tanto, sus opor-
tunidades de encontrar un em-
pleo. También hemos trabajado 
en proyectos de autoempleo y 
apoyo a iniciativas emprendedo-
ras con la firma de acuerdo para 
la concesión de micro-créditos o 
los proyectos de asesoramiento 
en la creación de nuevas em-
presas. Hemos puesto en ple-
no funcionamiento el proyec-
to de los huertos sociales que 
ya están en producción. 
P. Pese a todos estos proyectos 
e iniciativas se oyen voces que 
hablan de “proyecto agotado”
R. Evidentemente yo soy alcal-
de desde hace bastantes años 
y tengo mi edad, acusarme de 
“viejo” y de “agotado” es un 
recurso que viene en cualquier 
manual de campaña electoral 
de cualquier partido político. 
El cambio siempre parece un 
valor positivo en política y, se-
guramente, es verdad. En todo 
caso lo realmente cierto, es 
que nuestro pueblo continúa 
en constante transformación y 
mejora, los proyectos están ahí, 
la vida cultural, social, deporti-
va de nuestro muncipio está 
ahí, nuestros colegios, parques, 
instalaciones están ahí... y ade-
más Picanya sigue creciendo de 
acuerdo con su propio cami-
no, aquel que han elegido sus 
ciudadanos y ciudadanas, de 
forma libre. Yo soy Alcalde por-
que así lo han decidido vecinos 
y vecinas, cada cuatro años, y 
eso, no se puede cambiar con 
un simple “Váyase señor Alme-
nar” como, por desgracia, ya 
hemos escuchado en algún ple-
no. Eso no es democrático.
Me parece normal que quien 
jamás ha compartido el pro-
yecto que desarrollamos en Pi-
canya hable de que ya no hay 
ideas. Las suyas, jamás las han 
podido poner en práctica en 
este municipio, en otros pue-
blos sí, y se nota.

“El desempleo 
sigue mantenién-

dose en unos 
índices totalmen-
te inaceptables y 
continúa siendo 
el principal pro-

blema en nuestra 
sociedad. Es ne-
cesario un cam-
bio de política 

económica y de 
empleo.”

“Es normal que 
quien jamás ha 
compartido el 
proyecto que 
desarrollamos 

en Picanya hable 
de que ya no hay 

ideas. 
Sus ideas, jamás 
las han podido 

poner en  
práctica en este  

municipio. 
En otros pueblos 

sí, y se nota.”

Josep Almenar va participar,  
un any més, en la Quarta i Mitja Marató 

Proposta de  
nous contenidors
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